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Stanovisko: Udržitelná, certifikovaná a odlesňováním 
nezatížená sója jako krmivo pro zvířata 

 

Souvislosti / Tematické zařazení  

V roce 2019 bylo v Evropské unii spotřebováno přibližně 34 milionů tun sójových bobů a sójového 
šrotu. Přibližně 31 milionů tun z celkového množství pocházelo ze Severní nebo Jižní Ameriky. 
Jednoznačně největším dodavatelem sójových produktů do EU, Švýcarska a Norska je Brazílie, 
následovaná USA a Argentinou.1 Právě pěstování sóji v Jižní Americe je především příčinou odlesňování 
rozsáhlých ploch půdy, které mají být využity pro zemědělství. Odlesňováním se rozumí zánik původních 
lesních porostů v důsledku jejich přeměny na zemědělskou půdu nebo plantáže nebo jejich závažné a 
trvalé poškozování. V současné době dochází celosvětově ke zmenšování zalesněné plochy přibližně o 
13 milionů hektarů ročně (130 000 km²).2 Zodpovědnost EU za odlesňování souvisí s mezinárodním 
obchodem a její podíl je na úrovni 16 %. Tím se řadí za Čínu (24 %) a před Indii (9 %).3  

Výzva spojená se změnou klimatu   

Klimatické změny představují pro naši společnost obrovskou výzvu, a proto je nezbytné jednat na všech 
úrovních společnosti. Globální odlesňování je jednou z hlavních příčin klimatických změn, protože lesy 
slouží jako úložiště CO2 a regulují koloběh vody a mikroklima.4 Filtrují škodliviny, zlepšují kvalitu ovzduší 
a představují životní prostor pro lidi i zvířata. Udržitelné pěstování sóji bez odlesňování tedy úzce souvisí 
s ochranou našeho životního prostředí. 

Na základě rozhodnutí klimatické konference OSN v listopadu 2021 se více než 100 zemí zavázalo k 
ukončení odlesňování do roku 2030. Německý parlament již v dubnu 2020 schválil pokyny na podporu 
dodavatelských řetězců zemědělských komodit bez odlesňování. Evropská komise rovněž v listopadu 
2021 předložila návrh nařízení proti odlesňování. Ten obsahuje závazné požadavky na náležitou péči 
týkající se odlesňování a znehodnocování lesů a týká se také sóji. Podle navrhované úpravy nesmějí 
předmětné produkty a produkty pocházet z lesní půdy, která byla odlesněna nebo znehodnocena po 
31. prosinci 2020, musejí být vyrobeny v souladu se zákony země původu. Z důvodu sledovatelnosti je 
potřeba zaznamenat zeměpisné souřadnice oblasti pěstování. V budoucnu se mají používat systémy 
benchmarkingu, ve kterých jsou země seřazeny podle rizika odlesňování a znehodnocování lesů. 

  

 
1 https://www.idhsustainabletrade.com/uploaded/2021/06/2019-IDH-European-Soy-Monitor-report.pdf  
2 https://educalingo.com/de/dic-de/entwaldung (údaje z 28. 12. 2021) 
3 https://www.wwf.eu/?2831941/EU-consumption-responsible-for-16-of-tropical-deforestation-linked-to-
international-trade (údaje z 28. 12. 2021) 
4 První pracovní skupina WWF pro dodavatelské řetězce sóji bez odlesňování (událost ze dne 17. 11. 2021) 
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Jako součást skupiny Schwarz je naším cílem minimalizovat dopady změny klimatu a neustále snižovat 
emise skleníkových plynů. Abychom toho dosáhli, dodržujeme následující tři zásady: 

1. Všude, kde je to možné, předcházíme vzniku emisí skleníkových plynů. 
2. Snižujeme emise skleníkových plynů, jejichž vzniku se nelze vyhnout. 
3. Na základě mezinárodně uznávaných norem kompenzujeme provozní emise skleníkových 

plynů (rozsah 1 a 2), kterým nemůžeme zabránit ani je snížit.  

Jako člen skupiny Schwarz a v rámci strategie ochrany klimatu celé skupiny jsme si stanovili klimatické 
cíle v souladu s SBT (SBTi = Science Based Targets initiative), které podporují klimatické cíle skupiny 
Schwarz. 

V letech 2019 a 2030 snížíme naše provozní emise (rozsah 1 a 2) o více než 80 %. 

 Abychom toho dosáhli, přejdou všechny země společnosti Kaufland od roku 2022 na zelenou 
elektřinu. 

 Do roku 2025 se rovněž chceme stát klimaticky neutrálním subjektem, a to formou 
kompenzace zbývajících provozních emisí skleníkových plynů prostřednictvím projektů 
kompenzace emisí uhlíku. Na kompenzaci našich provozních skleníkových plynů 
spolupracujeme se zkušenými partnery. Kompenzační projekty jsou vybírány podle vysokých 
požadavků na kvalitu, jako je zlatý standard. Projekty uhlíkové kompenzace jsou vybírány na 
základě vysokých požadavků na kvalitu, jako je například zlatý standard. Umožňují nám 
kompenzovat naše provozní emise a učinit naše podnikání klimaticky neutrálním. Současně 
pokračujeme v práci na prevenci našich emisí CO2 všude tam, kde je to možné, nebo na 
snižování emisí, kterým se nelze vyhnout. 

Abychom snížili emise z našeho navazujícího a předcházejícího řetězce přidané hodnoty (rozsah 3), 
požadujeme po dodavatelích, kteří jsou zodpovědní za 80 % emisí souvisejících s výrobky, aby si do 
roku 2026 stanovili vlastní klimatické cíle založené na metodice SBTi. Naše obchodní partnery v tomto 
směru podporujeme a pověřujeme je, aby tak učinili. Rovněž jsme se zavázali snížit naše absolutní emise 
v rozsahu 3, které se týkají používání prodaných paliv, o 27,5 % do roku 2030 ve srovnání s úrovní v 
roce 2019.  

Použití geneticky modifikovaných rostlin sóji 

Od roku 2004 musí být všechny potraviny a krmiva, které obsahují geneticky modifikované 
organismy (GMO), sestávají z nich nebo jsou z nich vyrobeny, v EU označeny v souladu s evropskou 
legislativou o genetickém inženýrství. V současné době nemusí být v EU výrobky ze zvířat, která byla 
krmena geneticky modifikovaným krmivem, takto označeny.   Sójová moučka dovážená do EU 
pochází převážně z geneticky modifikovaných sójových bobů. Geneticky modifikované rostliny jsou z 
velké části odolné vůči herbicidům, jako je glyfosát. Šetření v Jižní Americe ukázala, že používání 
pesticidů, jako je glyfosát, má škodlivý vliv na místní obyvatele a na životní prostředí.  Z tohoto 
důvodu podporujeme produkci sóji bez GMO. 
 
 
Čeho chceme dosáhnout 

Na základě výše uvedených skutečností chceme přispět ke zvýšení udržitelnosti tím, že zprůhledníme 
používání sóji jako krmiva pro zvířata a pomůžeme postupně a udržitelně snižovat výše uvedené 
dopady. Stanovili jsme si cíl odstranit odlesňování a přeměnu půdy z našich dodavatelských řetězců, 
zejména v případě sóji. Od roku 2022 budeme usilovat o to, abychom v dodavatelských řetězcích pro 
výrobky živočišného původu našich vlastních značek používali pouze sójová krmiva, která byla 
vyrobena bez odlesňování nebo přeměny cenných ekosystémů. 
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Používání mezinárodních certifikací, které zahrnují specifikace pro udržitelnější pěstování šetrné k 
životnímu prostředí, jakož i sóju bez GMO a bez odlesňování, pomáhá snižovat negativní dopad 
pěstování sóji na životní prostředí. Mezinárodně uznávané certifikace, které používáme, zahrnují 
standardy pro přeměnu půdy, omezení používání pesticidů, požadavky na ochranu biologické 
rozmanitosti pro zvýšení úrodnosti půdy a také ekologicky šetrné hospodaření s vodou a energií. Jsou 
kontrolovány nezávislými certifikačními orgány. Tyto certifikace zahrnují také základní sociální 
kritéria, která jsou rovněž kontrolována.  

Kromě jiného  

Zapojujeme se diskuzí na různých platformách a dáváme jasně najevo svůj postoj: 

1. Dialogové fórum pro udržitelnější bílkovinná krmiva 

Účastníme se diskusního fóra pro udržitelnější bílkovinná krmiva, abychom společně s dalšími účastníky 
z obchodu, zemědělství, výroby krmiv a politiky vyvinuli různá řešení.  

2. Stanovisko BVLH ke strategickému rozvoji bílkovinného krmiva hospodářských zvířat: 

Zavázali jsme se podporovat používání udržitelnějších bílkovinných krmiv. Od roku 2015 jsme společně 
s dalšími obchodními účastníky Spolkového svazu německých prodejců potravin (BVLH) přijali 
prohlášení o záměru ve formě „Stanoviska ke strategickému rozvoji bílkovinných krmiv pro 
hospodářská zvířata“. 

3. Prohlášení o stanovisku k boji proti odlesňování 

V roce 2019 jsme jako člen EuroCommerce podepsali prohlášení o stanovisku k boji proti odlesňování. 
Prohlášení o stanovisku naleznete zde. 

4. Podepsání manifestu Cerrado  

Podpisem manifestu Cerrado se ujišťujeme, že nebudeme odebírat žádné produkty z daných oblastí 
po roce 2020. Manifest Cerrado naleznete zde. 

5. Povědomí zákazníka: Kampaň „Pozor, dobré!“ (Vorsicht gut!) 
6. Kampaň "Stop, je to dobré!". 
7. V naší kampani "Stop, je to dobré!" se stavíme proti plýtvání potravinami, vzděláváme naše 

zákazníky, abychom zvýšili jejich povědomí, a také je motivujeme k uvědomělejšímu nakupování, 
aby se potravinám dostalo zaslouženého zhodnocení. Pokud budou nakupovat jen to, co skutečně 
snědí, mohou naši zákazníci přispět k tomu, že se bude produkovat méně potravinového odpadu, 
kterému lze předejít-a tím se také sníží spotřeba živočišných produktů, čímž se nepřímo omezí 
používání sóji jako krmiva pro zvířata. 
 

Účast na procesech s více zainteresovanými stranami 

Podílíme se na spolupráci, která nám umožňuje zaujmout holistický přístup a poskytuje nám účinný 
způsob, jak řešit příčiny a systémové podmínky, které usnadňují odlesňování a ničení přírodních 
ekosystémů. Pouze ve spolupráci se soukromými a veřejnými zainteresovanými stranami lze 
kontrolovat odlesňování a úspěšně obnovovat degradované lesní plochy. 

Od roku 2022 se budeme rovněž podílet na činnosti pracovní skupiny v rámci fóra FONEI, abychom 
se konkrétně zapojili do mezioborových diskusí o dodavatelských řetězcích sóji bez odlesňování. 
Budeme diskutovat o výzvách, které představují dodavatelské řetězce bez odlesňování, a následně 
společně vyvíjet možná řešení. 

Od roku 2022 se budeme rovněž podílet na činnosti projektové skupiny WWF/GIZ pro zavádění 
svobody od odlesňování ve všech dodavatelských řetězcích sóji. Budeme vypracovávat pevné cíle a 
akční plány pro vytvoření dodavatelských řetězců z Brazílie, které nebudou zahrnovat odlesňování 
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nebo přeměněnou půdu. K tomu přispěje i výměna informací o našich osvědčených postupech a 
získaných zkušenostech. 

Na základě Pokynů OECD-FAO pro odpovědné zemědělské dodavatelské řetězce připraví OECD a 
FAO další pokyny pro minimalizaci odlesňování a znehodnocování lesů prostřednictvím náležité péče. 
Do této pracovní skupiny se zapojíme jako poradci. Zveřejnění proběhne na začátku roku 2023.   

Budeme také usilovat o přísnější legislativu a větší regulaci s cílem chránit lesy a vytvořit jednotný 
právní rámec.  

Realizace v našem sortimentu 

V rámci politiky odpovědného nakupování je naším prvotním cílem snížit používání sóji jako krmiva pro 
zvířata v našich výrobcích živočišného původu vlastní značky a zároveň používat alternativní bílkovinné 
krmné suroviny a zvýšit podíl sóji pěstované udržitelným způsobem a v tuzemsku. Vzhledem k tomu, 
že současná nabídka doma pěstovaných bílkovinných plodin převyšuje poptávku po bílkovinných 
krmivech pro zvířata, budeme jako první zdroj dodávek evropské sóji doporučovat Donau Soja/Europe 
Soya. Pokud bude nutné dovážet sóju jako krmivo pro zvířata, využijeme certifikační systémy ProTerra 
nebo Round Table of Responsible Soy (RTRS).  

Vedle pořizování sledovatelné, certifikované a udržitelné sóji jako krmiva pro zvířata budeme také 
prokazovat, že výroba výrobků naší vlastní značky je udržitelnější, a to nákupem kreditů a investicemi 
do partnerství v oblasti bílkovin pro sójové ekvivalenty na přechodné období. Nákup kreditů mimo jiné 
zaručuje, že zemědělci dostanou za udržitelnou produkci prémie. Partnerství v oblasti bílkovin zajišťuje, 
že zemědělci budou školeni a že budou uhrazeny náklady na certifikaci. Využití kreditů je zde chápáno 
jako přechodné řešení s cílem zvýšit dostupnost sóji bez odlesňování jako krmiva pro zvířata. Ve 
střednědobém horizontu je cílem zavést certifikaci sledovatelné, certifikované udržitelné sóji jako 
krmiva pro zvířata s oddělenými toky komodit. K realizaci výše popsaných opatření bude docházet 
individuálně, protože poptávka, dostupnost a struktura nákupu jednotlivých produktů vlastní značky 
pro zvířata se značně liší. 
 
1. Organizace pečetí a normy 

Množství sóji používané jako krmiva pro výrobky naší vlastní značky bude od roku 2022 certifikováno 
prostřednictvím společnosti ProTerra nebo Round Table of Responsible Soy (RTRS). Pro evropské 
výrobky budeme používat standard Donau Soja a Europe Soya, který již zahrnuje povinný požadavek 
na absenci geneticky modifikovaných organismů. 

2. Rozšíření sortimentu pro vegetariány a vegany (náhrady masa a mléka) 

3. Stále více lidí se vědomě rozhoduje vyřadit ze svého jídelníčku maso nebo výrobky živočišného 
původu. Náš rozsáhlý sortiment vegetariánských a veganských výrobků vlastní značky nabízí 
rozmanitost namísto odříkání. Jen naše řada vlastní značky "K-take it veggie" zahrnuje 50 výrobků, 
které jsou od června 2021 klimaticky neutrální. Dalších 1 000 položek značky nabízí další výběr 
vegetariánských a veganských výrobků. Nabízíme také rozsáhlý sortiment více než 200 druhů 
ovoce a zeleniny. Náš sortiment neustále rozšiřujeme 

4. Rozšíření regionálních a bio produktů 

5. Sójové krmivo pro domácí dobytek, ze kterého pochází naše maso, mléko, sýry a vejce, se dováží 
převážně z Brazílie.  V zájmu ochrany životního prostředí neustále rozšiřujeme sortiment 
ekologických produktů i síť místních zemědělců. 

Zahájení sledování sóji (mapování sóji) jako základ pro analýzu rizik našich globálních dodavatelských 
řetězců 

V roce 2021 jsme spustili systém mapování sóji, který nám umožňuje identifikovat, kvantifikovat a 
vyhodnocovat relevantní množství sóji v dodavatelských řetězcích pro výrobky živočišného původu 
našich vlastních značek. To zajišťuje transparentnost ohledně původu, množství a stavu certifikace sóji, 
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která se používá k výrobě výrobků naší vlastní značky živočišného původu. Následná analýza rizik 
našich globálních dodavatelských řetězců nám umožňuje stanovit priority rizik a oslovit naše 
dodavatele, abychom společně odvodili a vypracovali vhodná opatření. Mohou to být například 
projekty v pěstitelských regionech, které podporují místní zemědělce. V budoucnu bude každoročně 
zahájeno mapování sóji. Pomůže zpočátku zjistit skutečnou situaci, pokud jde o certifikovanou sóju, a 
také určit její původ pro výrobu produktů naší vlastní značky na živočišné bázi a změřit a ověřit roční 
cíle, které jsme si stanovili. 

6. Pilotní projekt Kaufland Rumunsko – program Farming 

Kaufland Rumunsko nakupuje regionální sóju pro výkrm prasat v rámci rumunského zemědělského 
programu. Dodavatelům garantujeme pevnou cenu a odebírání surovin. Dodávky budou zahájeny v 
polovině roku 2022. Nákupem regionální sóji z Rumunska zamezujeme odlesňování nebo přeměně 
půdy, pomáháme podporovat regionální struktury a výrazně snižujeme emise CO2.  
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